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Het verheugt mij dat de vaste Commissie voor Onderwijs en Weten-
schappen bereid en in staat was het voorlopig verslag zo spoedig vast te 
stellen, dat de inwerkingtreding van het wetsvoorstel per 1 januari 1988 
niet onmogelijk is, doordat de afhandeling door de Tweede Kamer nog in 
oktober 1987 kan plaatsvinden. 

In deze memorie worden de volgende afkortingen gehanteerd: 
ISOVSO: Interimwet op het speciaal onderwijs en het voortgezet 

speciaal onderwijs (Stb. 1984, 654). 
0 IS0VS0: Overgangswet ISOVSO (Stb. 1984, 653). 
WBO: Wet op het basisonderwijs (Stb. 1986, 256). 
OWBO: Overgangswet WBO (Stb. 1986, 257). 

I . Algemeen 

De fracties van het C.D.A., de P.v.d.A. en de V.V.D. vragen naar het 
tijdig beschikbaar zijn van het interim-advies van de werkgroep-Londo en 
het tijdstip van toezending daarvan aan de Tweede Kamer. 

Zoals ik in mijn brief aan de Kamer van 10 september 1987 (kamerstukken 
II, 1986-1987, 20032, nr. 4) meedeelde, is alle beschikbare mankracht 
ter zake tot het uiterste ingezet, doch zal het interim-advies van de 
werkgroep niet voor 1 5 oktober 1987 kunnen worden uitgebracht omdat 
verdere versnelling van de werkzaamheden feitelijk onmogelijk is. Er werd 
tevens op gewezen dat de Kamer voor het vellen van een eindoordeel op 
- zo de Kamer daartoe mocht besluiten - 27 oktober reeds enige tijd over 
het bedoelde interim-advies zal beschikken, terwijl voorts in artikel E 21 
van de OISOVSO, juncto de artikelen 89 en 88j, zesde lid, van de 
ISOVSO regelingen voor de totstandkoming van de programma's van 
eisen zijn voorzien waardoor de beïnvloedingsmogelijkheden voor de 
Kamer zijn gewaarborgd. Daarnaast herhaal ik bij deze de reeds gedane 
toezegging in de komende weken op alle praktisch uitvoerbare wijzen te 
voorzien in de informatiebehoeften die de Kamer kenbaar mocht maken. 

De fracties van het C.D.A. en de P.v.d.A. vragen naar de gevolgen voor 
eventuele terugwerkende kracht, indien de afdeling van het wetsvoorstel 
onverhoopt niet tijdig zou kunnen plaatsvinden. De fractie van de V.V.D. 
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merkt in dit verband op dat invoering met terugwerkende kracht hen geen 
goede zaak lijkt. 

Naar mijn oordeel kleven aan inwerkingtreding na 1 januari 1988 
aanzienlijke administratieve en organisatorische bezwaren. Derhalve lijkt 
ook mij terugwerkende kracht geen goede zaak. Daarom streef ook ik 
naar publikatie in het Staatsblad voor 1 januari 1988. 

De fractie van het C.D.A. gaat er terecht van uit dat wijzigingen in de 
wetgeving waar het het Londo-bekostigingsstelsel betreft, in principe ook 
ten aanzien van de Wet op het basisonderwijs zullen worden voorgesteld, 
behoudens de eigen geaardheid van het (voortgezet) speciaal onderwijs. 

Inzake het symbiose-onderwijs vraagt de C.D.A. fractie zich af of er, 
gezien de beperkte budgettaire middelen, wel voldoende ruimte is in de 
programma's van eisen voor de kosten die met symbiose samenhangen. 

De P.v.d.A.-fractie mist in het onderhavige wetsvoorstel enigerlei 
regeling voor de bekostiging van het symbiose-onderwijs. Door hen wordt 
er dan ook op aangedrongen om een vergoedingsgrondslag voor dit 
onderwijs op te nemen en dit ook in de programma's van eisen tot 
uitdrukking te brengen. In de memorie van toelichting op het onderhavige 
wetsvoorstel is in een reactie op het advies van de Onderwijsraad ten 
aanzien van de kosten die met symbiose-onderwijs samenhangen, 
opgemerkt dat een vergoeding voor deze kosten zal worden verwerkt in 
de programma's van eisen. Hierbij staat mij voor ogen dat via de pro-
gramma's van eisen wordt aangegeven op welke wijze de bevoegde 
gezagsorganen van een school voor voortgezet speciaal onderwijs aan de 
verplichting kunnen voldoen die hen in artikel 12, tweede lid, onderdelen 
e en f, van het Onderwijskundig besluit ISOVSO is opgelegd om aan het 
bevoegd gezag van een school voor voortgezet onderwijs een vergoeding 
te betalen voor het medegebruik van de lokalen alsmede voor de door de 
leerlingen verbruikte materialen. Met het opnemen van deze regeling 
wordt aangesloten aan bij de thans geldende praktijk. Opgemerkt zij 
overigens dat symbiose niet in alle gevallen tot meerkosten voor de 
rijksoverheid leidt. Dit geldt met name voor die situaties waarin een 
school voor voortgezet speciaal onderwijs geen eigen vaklokalen ter 
beschikking heeft maar in de plaats daarvan gebruik maakt van hiervoor 
ter beschikking staande lokalen in een school voor voortgezet onderwijs. 

De vraag van de P.v.d.A.-fractie met betrekking tot het interim-advies is 
hiervoor reeds beantwoord bij de overeenkomstige vraag van de C.D.A.-
fractie. Hetzelfde is het geval ten aanzien van de vraag met betrekking tot 
de terugwerkende kracht. 

De P.v.d.A.-fractie wijst erop dat voor een zorgvuldige invoering van 
het nieuwe bekostigingsstelsel heldere en duidelijke voorlichting dringend 
gewenst is. In dit verband vraagt deze fractie zich af wanneer en op welke 
wijze deze voorlichting zal plaatsvinden. 

Met de P.v.d.A.-fractie ben ik van mening dat voor een zorgvuldige 
invoering van het nieuwe bekostigingsstelsel - zeker waar het gaat om de 
overgang van een declaratiestelsel naar een genormeerd vergoedingen-
stelsel - een adequate voorlichting van wezenlijk belang is. Dat is ook de 
reden dat met de besturenbonden en de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten op korte termijn overleg zal plaatsvinden om gezamenlijk te 
bezien op welke wijze deze voorlichtingsactiviteiten het beste kunnen 
worden voorbereid en uitgevoerd. Van mijn kant wordt overwogen om 
een en ander op dezelfde wijze aan te pakken als destijds is gebeurd bij 
de invoering van het bekostigingsstelsel voor het basisonderwijs, waarbij 
voor een praktisch gerichte voorlichting het interim-advies van de 
werkgroep-Londo een belangrijke basis zal vormen. 

De vraag van de P.v.d.A.-fractie met betrekking tot het symbiose-on-
derwijs is hiervoor beantwoord bij de daarmee samenhangende vraag van 
het C.D.A. 
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De V.V.D.-fractie vraagt welke alternatieven zullen worden voorgesteld 
indien de Tweede Kamer er niet in slaagt om het wetsvoorstel zorgvuldig 
te behandelen en te aanvaarden voor 28 oktober 1987. 

In mijn brief van 10 september j l . aan de voorzitter van de Tweede 
Kamer is uiteengezet welke problemen zich voordoen als het Londo-stelsel 
niet op 1 januari 1988 kan worden ingevoerd. Gelet op het Bestuursakkoord 
Rijk-VNG zou vóór 1 oktober een aantal maatregelen bekend moeten zijn 
gemaakt die te zamen het taakstellende ombuigingsbedrag van f 3 0 min. 
moeten opleveren. Deze maatregelen kunnen slechts betrekking hebben 
op de - in de huidige bekostigingsregeling opgenomen - genormeerde 
bedragen. In eerdergenoemde brief is aangegeven dat een en ander 
ruwweg zal betekenen dat het bedrag per leerling met f300 zal moeten 
worden verlaagd. Concrete uitwerking van de maatregelen is in afwachting 
van een reactie van de zijde van de Kamer op de brief voorshands 
opgeschort. Gezien het feit dat de Kamer inmiddels heeft laten weten 
bereid te zijn om aan snelle behandeling van het wetsvoorstel mee te 
werken, zodat invoering van het nieuwe bekostigingsstelsel daadwerkelijk 
per 1 januari 1988 kan plaatsvinden, ga ik ervan uit dat een nadere 
uitwerking van de hiervoor bedoelde maatregelen op dit moment niet 
opportuun is. Mocht evenwel op enig moment blijken dat de beoogde 
invoeringsdatum niet kan worden gehaald, dan zal onverwijld een 
concreet pakket alternatieve maatregelen aan de Kamer worden voorge-
legd. Indien dit onverhoopt noodzakelijk blijkt zal, in verband met de 
onmogelijkheid om de maatregelen nog per 1 januari a.s. te laten ingaan 
gezien de afspraken in het Bestuursakkoord Rijk-NVG, de uitwerking van 
het pakket aanzienlijk verder gaan dan de eerdergenoemde verlaging van 
f300 van het bedrag per leerling. 

De vraag van de V.V.D.-fractie naar terugwerkende kracht is hiervoor 
reeds beantwoord. 

De fractie van de V.V.D. is van oordeel dat de Kamer enige dagen voor 
de plenaire behandeling van het wetsvoorstel zou moeten beschikken 
over het interim-advies van de werkgroep-Londo, de voorlopige program-
ma's van eisen en de bijbehorende algemene maatregelen van bestuur. 

Voor het antwoord op de vraag naar het interim-advies zij verwezen 
naar de aanvang van deze memorie van antwoord en de bij de memorie 
behorende bijlagen. Als bijlage bij deze memorie voeg ik de tekst van het 
concept-Huisvestingsbesluit ISOVSO en van het concept-Bekostigings-
besluit ISOVSO/OISOVSO.' 

De fractie van de V.V.D. is benieuwd te vernemen of reeds zodanige 
ervaringen met het Londo-stelsel voor het basisonderwijs zijn opgedaan 
dat daarvan gebruik kon worden gemaakt bij de voorbereiding van het 
thans voorliggende wetsvoorstel. 

Inderdaad kon bij de voorbereiding van het voorliggende wetsvoorstel 
gebruik worden gemaakt van ervaringen met het Londo-stelsel voor het 
basisonderwijs. Hierbij kan bij voorbeeld worden gewezen op het nog te 
bespreken artikel I, onderdeel L, derde lid, alsmede op het advies van de 
Adviesgroep voor de bijstelling van de programma's van eisen ten 
behoeve van het basisonderwijs dat erin heeft geresulteerd in artikel 88k 
van de ISOVSO een verzekering tegen herstel van constructiefouten op te 
nemen en dienovereenkomstig, in artikel 82 een regeling op te nemen 
voor herstel van constructiefouten tussen bevoegd gezag en gemeente 
zonder verdere bemoeienis van het Rijk. 

2. Hoofdlijnen vergoedingsstelsel 

Naar de mening van de P.v.d.A.-fractie dienen de bekostigingsnormen 
1 Ter inzage gelegd op de bibliotheek. aan de hand van objectieve criteria te worden opgesteld. Wanneer deze 
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normen te laag worden vastgesteld ligt het volgens deze fractie voor de 
hand dat school- en gemeentebesturen later in de problemen komen. 
Gezien de te realiseren bezuiniging is de fractie dan ook niet bepaald 
gerust over de uiteindelijke uitkomst hieromtrent. 

Met inachtneming van de te realiseren ombuiging van f 3 0 min. zal bij 
de vaststelling van de in het wetsvoorstel genoemde programma's van 
eisen, waarop de genormeerde vergoeding wordt gebaseerd, worden 
uitgegaan van noodzakelijk geachte voorzieningenniveaus. Het op deze 
wijze vaststellen van de rijksvergoeding kan naar mijn oordeel niet tot 
gevolg hebben dat school- en gemeentebesturen later in de problemen 
komen. Immers voor het realiseren van de in de programma's van eisen 
opgenomen voorzieningen worden school- en gemeentebesturen in staat 
gesteld middels de daarop afgestemde vergoedingen. Een en ander laat 
onverlet dat het de betrokken besturen vrij staat om de verstrekte 
vergoedingen - binnen de grenzen van de wet - op een andere wijze te 
besteden. 

Voor het antwoord op de vraag van de P.v.d.A.-fractie naar de beschik • 
baarheid van het interim-advies van de werkgroep-Londo, zij verwezen 
haar hoofdstuk 1. 

3. U i twe rk ing 

De fractie van het C.D.A. vraagt in hoeverre het kabinet erin denkt te 
slagen het Huisvestingsbesluit ISOVSO en het Bekostigingsbesluit 
ISOVSO eind 1987 in het Staatsblad te plaatsen, rekening houdend met 
een behoorlijke adviesgang. 

Indien alle betrokkenen daartoe meewerken - en mij is niet gebleken 
dat zulks niet het geval zal zijn - zullen beide besluiten eind 1987 het 
Staatsblad bereiken. 

Voor de vraag van de CD.A-fractie naar de beschikbaarheid van de 
concept-besluiten, de programma's van eisen en de relevante onderdelen 
van het nieuwe bekostigingsstelsel zij verwezen naar hoofdstuk 1 en de 
bij deze memorie gevoegde bijlagen. 

Door de P.v.d.A.-fractie wordt de vraag gesteld of het kabinet het 
mogelijk acht het bekostigingssysteem per 1 januari 1988 volledig 
geautomatiseerd te hebben. In dit verband informeert deze fractie naar 
de basis waarop de bevoorschotting per 16 januari 1988 zal plaatsvinden. 

Zoals reeds vermeld in het commentaar op het advies van de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten (memorie van toelichting, blz. 4), zal per 1 
januari 1988 worden zorggedragen voor een op het nieuwe stelsel 
toegesneden geautomatiseerd vergoedingssysteem zodat bevoorschotting 
aan gemeente- en schoolbesturen overeenkomstig de nieuwe bekosti-
gingsformules kan plaatsvinden. De voorbereidingen voor het ontwikkelen 
van een dergelijk systeem zijn op het ministerie in volle gang en zullen 
zodanig tijdig zijn afgerond dat bevoorschotting op adequate wijze kan 
plaatsvinden. Voor een juiste en tijdige bevoorschotting is het uiteraard 
noodzakelijk om te kunnen beschikken over de gegevens van de scholen 
en schoolgebouwen die als vergoedingsindicatoren zullen worden 
gehanteerd. Deze gegevens zijn in het kader van de ontwikkeling van het 
nieuwe bekostigingsstelsel bij alle scholen voor (voortgezet) speciaal 
onderwijs geïnventariseerd en zullen dan ook als basis dienen voor de 
bevoorschotting in januari 1988. 

Voor het antwoord op de vraag van de P.v.d.A.-fractie naar de 
beschikbaarheid van de algemene maatregelen van bestuur zij verwezen 
naar hoofdstuk 1 en de bijlagen bij deze memorie. 
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De fracties van de P.v.d.A. en de V.V.D. achten het mogelijk, dat als 
gevolg van de wijziging van het vigerende declaratiestelsel in het nieuwe 
bekostigingsstelsel overgangsproblemen van financiële aard zouden 
ontstaan, met name ten aanzien van technisch onderhoud, preventief 
onderhoud, vervanging van meubilair en onderwijsleerpakket bij openbare 
scholen. Deze problemen zouden, aldus de eerdergenoemde fracties, 
kunnen ontstaan doordat voor januari 1988 geen reserveringen hebben 
plaatsgevonden. De fractie van de P.v.d.A. wijst in dit verband voorts op 
het advies van de Onderwijsraad over het onderhavige wetsvoorstel. 

Allereerst zij opgemerkt, dat waar de Onderwijsraad in zijn advies wijst 
op een mogelijke overgangsproblematiek, deze betrekking heeft op 
problemen die tussen bevoegde gezagsorganen van bijzondere scholen 
en gemeentebesturen zouden kunnen ontstaan bij aanvragen ingevolge 
het met artikel 74 van de WBO overeenkomende artikel 82 van de 
ISOVSO op het terrein van het technisch onderhoud. Kortheidhalve 
verwijs ik wat dit betreft tevens naar de bespreking van de vragen die zijn 
gesteld met betrekking tot artikel I, onderdeel L. De door de Onderwijsraad 
aan de orde gestelde overgangsproblematiek die met het voorgestelde 
artikel 82, derde lid (artikel I, onderdel L) kan worden voorkomen, is 
derhalve van andere orde dan de gedachte problematiek die hierboven 
werd omschreven en waarvan ik er voorshands van uitga dat deze zich 
niet behoeft voor te doen. Het is immers mogelijk een voorziening welke 
eventueel in de beginfase van het Londo-stelsel noodzakelijk mocht zijn 
te financieren uit het totaal van de vergoedingen die men ontvangt. 
Verwacht mag immers worden, dat niet te zelfder tijd alle denkbare 
voorzieningen aan alle scholen nodig zullen zijn. Derhalve zullen de 
kosten van voorzieningen die in de beginfase nodig mochten zijn, mede 
kunnen worden bestreden uit de gelden die men ontvangt voor voorzie-
ningen welke eerst in latere tijd dienen te worden getroffen. 

De vraag van de fractie van het C.D.A. naar het kredietbesluit is 
beantwoord in hoofdstuk 4 bij artikel II, onderdeel R. 

4. Artikelen 

De afzonderlijke vragen met betrekking tot de artikelen worden 
hieronder in de volgorde van het wetsvoorstel beantwoord. 

Artikel I (Interimwet op het speciaal onderwijs en het voortgezet speciaal 
onderwijs) 

Onderdeel B (artikel 72a) 
De fractie van de P.v.d.A. vraagt naar de strekking van artikel 72a, 

derde lid. 
Het derde lid strekt ertoe - overigens analoog aan de WBO - de 

definitiebepaling van artikel 72a te completeren in die zin dat daaronder 
ook de andere voorzieningen worden begrepen. 

Onderdeel C (artikel 73) 
De fractie van de P.v.d.A. vraagt of het niet de voorkeur verdient de 

aanvraag voor een huisvestingsvoorziening van een ziekenhuisschool 
eenvoudiger in de wettekst vast te leggen. 

Dit was inderdaad een mogelijkheid, maar de gekozen variant was - en 
is - naar mijn mening de meest inzichtelijke en gebruiksvriendelijke. 
Voorkomen wordt aldus dat het bevoegd gezag van een school voor 
kinderen die zijn opgenomen in ziekenhuis zou voorbij zien aan een eerder 
opgenomen algemene bepaling. 

Onderdeel L (artikel 82) 
De fracties van het C.D.A. en de P.v.d.A. vragen naar de essentie en de 

beweegreden van de in artikel 82, derde lid, voorgestelde wetsbepaling. 
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Voorts wijzen zij erop dat een dergelijke bepaling in de WBO niet voorkomt, 
en vraagt de fractie van de P.v.d.A. of dit op enigerlei wijze tot nadelige 
consequenties heeft geleid. 

Het voorgestelde artikel 82, derde lid, strekt ertoe erin te voorzien dat 
aan het slot van die bepaling een volzin wordt toegevoegd die inhoudt dat 
een overschrijding van de normale eisen als bedoeld in dat lid, mede 
aanwezig is voor zover het bevoegd gezag kan worden geacht de kosten 
van een gewenste voorziening te bestrijden uit de ontvangen vergoedingen 
voor de exploitatiekosten. De desbetreffende volzin wordt voorgesteld 
naar aanleiding van de opmerking van de Onderwijsraad in het kader van 
de advisering over het onderhavige wetsvoorstel, dat het ontbreken van 
een dergelijke regeling voor aanvragen ex artikel 74 van de WBO inmiddels 
tot een stroom van beroepszaken bij de colleges van gedeputeerde staten 
heeft geleid. Het betreft hier met name beroepen op het terrein van het 
technisch onderhoud. Van de zijde van bevoegde gezagsorganen van 
bijzondere scholen is betoogd dat zou moeten worden geabstraheerd van 
in het verleden ontvangen exploitatievergoedingen en derhalve vervanging 
van bij voorbeeld een cv . ketel volledig ten laste van de gemeente zou 
moeten komen. Ik ben van mening dat het niet juist zou zijn de in het 
verleden terzake ontvangen exploitatievergoedingen buiten beschouwing 
te laten, terwijl voorts, juist in de huidige tijd waarbij beroepsinstanties 
overbelast zijn, onnodige beroepen op gedeputeerde staten en vervolgens 
de Kroon dienen te worden voorkomen. Verwacht mag worden dat ook in 
(voortgezet) speciaal onderwijs een stroom van beroepszaken op gang zal 
komen indien de voorgestelde volzin niet zou worden opgenomen. Zoals 
opgemerkt in de memorie van toelichting, blz. 4, is er echter van afgezien 
een overeenkomstige aanpassing van artikel 74, derde lid, van de Wet op 
het basisonderwijs voor te stellen, teneinde te voorkomen dat lopende 
beroepsprocedures in het basisonderwijs zouden worden gefrustreerd. 
Opgemerkt zij nog, zulks naar aanleiding van een vraag van de C.D.A.-
fractie, dat de beoordeling van de normale eisen een autonome bevoegd-
heid blijft van de gemeenteraad met inachtneming van de wettelijke 
kaders van de ISOVSO. Ten gevolge van de voorgestelde volzin zal de 
gemeenteraad een overschrijding van de normale eisen mede aanwezig 
moeten achten voor zover het bevoegd gezag kan worden geacht de 
kosten van een gewenste voorziening te bestrijden uit ontvangen vergoe-
dingen voor de exploitatiekosten. Gelet op dit wettelijk gegeven, mag 
worden verwacht dat beroepszaken als zich voordoen in het basisonderwijs 
achterwege zullen blijven, terwijl anderzijds voor het overige aan de 
gemeenteraad een autonome bevoegdheid blijft met betrekking tot het 
begrip normale eisen. 

Onderdeel M (artikel 82a) 
De fractie van het C.D.A. vraagt wat onder tijdelijkheid wordt verstaan 

in de memorie van toelichting, terwijl in het artikel deze tijdelijkheid niet 
tot uitdrukking komt. 

De zinsnede in de memorie van toelichting «Het streven is erop gericht 
de programma's van eisen in de toekomst zodanig aan te passen dat...» 
beoogt aan te geven dat na een proefperiode waarin de inspecteur een 
beslissende rol speelt bij het verstrekken van een specifiek onderwijsleer-
pakket of meubilair ten behoeve van een leerling op een school die daar 
in feite niet op is ingesteld, omdat het voor de desbetreffende school 
geldende onderwijsleerpakket of meubilair daar niet in voorziet, aan de 
hand van de door de inspecteur toegestane voorzieningen de specifieke 
behoeften zoveel mogelijk zullen worden vertaald in het programma van 
eisen. Aangezien op dit moment nog niet kan worden voorzien wanneer 
de ervaringen voldoende zijn uitgekristalliseerd, kan ik ook geen uitspraak 
doen over het tijdstip waarop de aanpassing van het programma van 
eisen «onderwijsleerpakket en meubilair» kan worden gerealiseerd en 
over de omvang waarin dit zal kunnen geschieden. 
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De fractie van de P.v.d.A. toont zich niet gelukkig met het feit dat de 
inspecteur en niet de gemeenteraad beslissingsbevoegd is, en vraagt 
naar de motivering ter zake. 

Ik heb voorgesteld de beslissingsbevoegdheid bij de inspecteur te 
leggen, omdat hieraan de volgende voordelen zijn verbonden. Indien de 
beslissingsbevoegdheid bij de gemeente zou worden gelegd, zou in 
geval van weigering - mogelijk is ook een weigering contrair aan het 
advies van de inspecteur - een lange en gecompliceerde procedure 
moeten worden gevolgd, hetgeen niet in het belang is van de leerling 
voor wie de voorziening nodig is. Aan de inspectie kunnen in het belang 
van de leerling instructies worden gegeven omtrent de toepassing van 
het voorgestelde artikel 82a. Van een beslissing van de inspecteur kan 
iedere belanghebbende bij de minister in beroep komen (artikel 5, vierde 
lid), waardoor een vlotte rechtsgang is gewaarborgd. Voorts wijs ik erop 
dat het de minister is die de programma's van eisen vaststelt en ook een 
extra voorziening daarop als hier in het geding is, via de inspecteur, dient 
goed te keuren. 

De V.V.D.-fractie informeert of er een raadsbesluit is vereist indien het 
gemeentebestuur gelden voor het in artikel 82a genoemde doel beschik-
baar willen stellen. 

Indien de gemeenteraad gelden beschikbaar moet stellen, is dit 
vanzelfsprekend het geval, doch zou mijns inziens de gemeenteraad 
hiervoor een stelpost op de begroting kunnen opnemen, waardoor niet 
voor elk incidenteel geval een raadsbesluit behoeft te worden genomen. 
Overigens wijs ik erop dat de gemeente de gelden weliswaar beschikbaar 
stelt, maar dat het Rijk op grond van het voorgestelde artikel 95, derde 
lid, de kosten van de bedoelde voorzieningen vergoedt. Beslissingsbe-
voegdheid van de inspecteur op dit punt is naar mijn mening juist niet 
onnodig complicerend. 

Onderdeel W (artikel 88h) 
Met betrekking tot het voorgestelde zesde lid van artikel 88h van de 

ISOVSO vraagt de CD.A-fractie zich af of hier sprake moet zijn van één 
hoofdgebouw en een of meer dislocaties en of om onderwijskundige 
redenen een maatregel als voorgesteld, wel gewenst is. De P.v.d.A. fractie 
kan met het voorgestelde zesde lid instemmen en acht het uit een, 
oogpunt van harmonisatie gewenst een dergelijke bepaling ook in de 
WBO op te nemen. Met genoegen heb ik kunnen constateren dat de 
P.v.d.A. fractie met het voorgestelde zesde lid van artikel 88h kan 
instemmen. Anders dan de C.D.A.-fractie veronderstelt, ziet het zesde lid 
wel degelijk op de situatie dat een school in meer hoofdgebouwen is 
gevestigd, overigens zonder dat daaraan de conclusie zou moeten 
worden verbonden dat in beide gebouwen dan ook alle randvoorzieningen 
aanwezig zouden moeten zijn. Van meer dan een hoofdgebouw kan 
sprake zijn in situaties waarin ik heb ingestemd met huisvesting in 
afzonderlijke gebouwen van enerzijds het speciaal onderwijs en anderzijds 
het voortgezet speciaal onderwijs van een school voor speciaal en 
voortgezet speciaal onderwijs en/of huisvesting in een afzonderlijk 
gebouw van het onderwijs aan een afdeling. Alsdan is het gerechtvaardigd 
om uit te gaan van een wat meer structurele situatie en het tweede of 
zelfs derde gebouw te onderscheiden van de overige gebouwen - welke 
als dislocatie worden aangeduid, daar zij slechts als tijdelijke opvang van 
de huisvestingsbehoefte zijn bedoeld - door daaraan de kwalificatie 
«hoofdgebouw» toe te kennen. Ter zake verwijs ik voorts naar het 
concept-Bekostigingsbesluit ISOVSO/OISOVSO dat als bijlage bij deze 
memorie van antwoord is gevoegd. Ten gevolge van de kwalificatie 
«hoofdgebouw» behoeft zo'n gebouw eerst buiten gebruik te worden 
gesteld indien het aantal leerlingen gedurende 2 achtereenvolgende jaren 
op 16 januari zodanig is dat dit kan geschieden. In een dergelijke situatie 
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is sprake van een meer structurele daling van het aantal leerlingen van 
een school. De precaire financiële situatie waarin de rijksoverheid 
verkeert en het uitgangspunt van een doelmatig gebruik van de ter 
beschikking staande middelen alsook van de onderwijsgebouwen nopen 
ertoe dat dan het niet langer noodzakelijke gebouw wordt verlaten. 
Onderwijskundige beletselen daartoe zijn mijns inziens niet aanwezig. Uit 
het voorgaande zal voorts duidelijk zijn, dat een overeenkomstige 
bepaling voor de WBO niet kan worden voorgesteld, daar voor het 
basisonderwijs de mogelijkheid van huisvesting in meer dan een hoofdge-
bouw zich niet voordoet. Wel hebben de opmerkingen van de beide 
fracties ertoe geleid, dat is onderkend dat een bepaling voor buitenge-
bruikstelling van dislocaties ontbreekt. In de nota van wijziging bij deze 
memorie van antwoord wordt alsnog in een dergelijke bepaling, mede 
voor de WBO, voorzien. 

Onderdeel LL (artikel 99) 
De fractie van het C.D.A. vraagt naar de beweegreden om niet over te 

gaan tot gelijkstelling op het gebied van de kosten wegens administratie, 
beheer en bestuur. 

Ter zake merk ik op, dat hieraan dezelfde beweegreden ten grondslag 
ligt als is weergegeven tijdens de parlementaire behandeling van het 
overeenkomstige artikel 102 van de WBO, te weten het niet bereikbaar 
zijn van een sluitende regeling op dit punt. De argumenten dienaangaande 
uit het verleden zijn nog onverkort van toepassing. Overigens zal voor het 
programma van eisen «administratie, beheer en bestuur», conform het 
basisonderwijs, de benadering vanuit het bijzonder onderwijs centraal 
worden gesteld. 

De fractie van de P.v.d.A. ontgaat het waarom de in het voorgestelde 
artikel 99 aangebrachte verbijzondering niet tevens in het vijfde en zesde 
lid is aangebracht. 

Naar mijn oordeel is het aanbrengen van het onderscheid tussen de 
schoolsoorten en het speciaal onderwijs en het voortgezet speciaal 
onderwijs in het vijfde en zesde lid niet noodzakelijk. Omdat ik echter met 
de P.v.d.A.-fractie van oordeel ben dat de duidelijkheid door aanpassing 
op dit punt wordt vergroot, heb ik in de bij deze memorie gevoegde nota 
van wijziging het voorgestelde artikel 99 aangepast. 

Artikel II (Overgangswet ISOVSO) 

Onderdeel P (artikel E 32) 
De C.D.A.-fractie vraagt zich af, gezien de problematiek welke is 

gerezen ten aanzien van het vergelijkbare artikel E 44 van de OWBO, 
waarom het voorgestelde artikel E 32 van de OISOVSO niet als een 
eenmalige overgangsbepaling is geformuleerd teneinde de scholen in de 
gelegenheid te stellen de inventaris in overeenstemming te brengen met 
de programma's van eisen. 

Anders dan bij de invoering van het basisonderwijs per 1 augustus 
1985 het geval is geweest, zal per 1 januari 1988, het tijdstip van 
invoering van het Londo-stelsel bij het (voortgezet) speciaal onderwijs, 
geen sprake zijn van de invoering van een nieuw soort onderwijs noch ook 
van samenvoeging van scholen in verband hiermede. Derhalve bestaat 
geen behoefte aan een wetsbepaling die vergelijkbaar is met artikel E 45 
van de OWBO, inhoudende de mogelijkheid van een verzoek aan de 
gemeenteraad indien de inventaris niet toereikend is voor het leerlingen-
bestand van «de te vormen bijzondere basisscholen», respectievelijk «op 
grond van een gewijzigde inrichting van het gebouw» aanvulling van de 
inventaris noodzakelijk is. Het voorgestelde artikel E 32 van de ISOVSO 
heeft ook geen verderstrekkende betekenis dan duidelijk te maken dat de 
enkele invoering van een gewijzigde bekostigingssystematiek geen reden 
kan vormen tot vervanging van de bestaande inventaris over te gaan. 
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Onderdeel R (artikel F) 
De C.D.A.-fractie wil vernemen welke de beweegredenen waren om in 

het voorgestelde artikel F van de OISOVSO een zodanig tijdpad op te 
nemen, dat besluiten van de gemeenteraad tot bekostiging van bouwkun-
dige voorzieningen slechts kunnen worden uitgevoerd indien voor 1 
januari 1989 een kredietbesluit is genomen, waarbij zij opmerken dat een 
kredietbesluit eerst wordt genomen nadat de verklaring van toestemming 
is afgegeven en de kostenbegroting is goedgekeurd. De fractie van de 
V.V.D. vraagt naar de bezwaren om de termijn voor het kredietbesluit met 
een half jaar te verlengen. 

Zoals in de memorie van toelichting, blz. 10, is aangegeven, ziet de 
gestelde termijn voor het kredietbesluit erop de periode van het naast 
elkaar bestaan van twee verschillende stelsels af te grenzen, mede gelet 
op de doelstelling van het nieuwe stelsel van beheersbaarheid van de 
uitgaven. Die beheersbaarheid kan niet worden gerealiseerd indien 
gedurende langere tijd, ook al gaat het om een half jaar, in het verleden 
genomen besluiten tot het treffen van bouwkundige voorzieningen alsnog 
tot uitvoering kunnen worden gebracht. Een dergelijke gang van zaken 
conflicteert ook met de in het kader van de Rijksbegroting voor het 
dienstjaar 1987 gemaakte «plafond-afspraak». Voorts wijs ik er nogmaal 
op - verwezen zij naar de memorie van toelichting, blz. 5 - dat een 
kredietbesluit in casu niet meer behelst dan slechts een reservering op de 
begroting van gelden, waarbij ik toezeg het niet problematisch te zullen 
oordelen indien eventueel een aanvullend kredietbesluit nodig mocht 
blijken te zijn voor het geval het voor 1 januari 1989 genomen kredietbesluit 
in redelijkheid niet toereikend mocht blijken te zijn. Mijns inziens zal de 
noodzaak van een aanvullend kredietbesluit zich echter niet voordoen. De 
gemeenten beschikken immers over voldoende ervaring om een dergelijk 
besluit te kunnen nemen, zonder daarvoor te hoeven beschikken over een 
uitgewerkte begroting van de kosten. Daar komt bij dat per medio 1988 
de programma's van eisen als richtsnoer kunnen dienen. Tot slot herhaal 
ik mijn opmerking dat in het verleden, meer in het bijzonder ten tijde van 
de totstandkoming van de Wet beheersing huisvestingsvoorzieningen 
k.o.-l.o., wel zeer duidelijk is gebleken, dat het ontbreken van een 
goedgekeurde kostenbegroting geen beletsel voor het nemen van een 
kredietbesluit behoeft te zijn. 

De Staatssecretaris van Onderwijs en Wetenschappen, 
N. J. Ginjaar-Maas 
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